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Riport Béla bácsival 

A fiatal egyéni vállalkozó gazda Országh Béla pár éve fenntartója, üzemeltetője 

egy műemlék védelmi épületegyüttesnek. A valamikori Festetics vadászkastély 

ma múzeumként működik, a mellette lévő tanyaépületek gazdag néprajzi 

gyűjteménynek adnak otthont. Az ápolt, árnyas parkban lehetőség van játszani, 

sportolni. A hely másik vonzereje a háztáji udvar, ahol számtalan 

hagyományosan a magyar paraszti létre jellemző fajt tartanak és gondoznak.  

 

Miután mindent megcsodáltunk megkérdezzük a gazdát: 

-Mióta élnek ezen a különleges  helyen? 

-Lassan 10 éve. 

  

                                             -Mióta nevelnek ennyi állatot? 

-Itt mindig is folyt háztáji gazdálkodás, mi tulajdonképpen folytattuk az itt zajló 

tevékenységet. Az első bevételi forrás azonban a turizmusból származott 

elsősorban (Csillagvár múzeum). A koronavírus járvány miatt bővítettük az 

állatállományt, a járvány csökkenése miatt  javult  ugyan a helyzet turisztikai 



vonalon, de annyira elköteleződtünk az állattartás mellett, hogy további 

bővítésen dolgozunk.  

-Az állattartásból milyen módon jutnak bevételhez? 

Először a vágásra érett bárányok eladására rendezkedtünk be, ám most már 

borjút is adunk el. A tejtermelésünk még bevezető szakaszban van. Ezt a 

vonalat is szeretnénk erősíteni. 

-Kinek tudják eladni? 

-Külföldi felvásárlóknak (olaszok), tőlük 50%-kal nagyobb árat kapunk. 

-Mi az oka a nagy árkülönbségnek? 

-Olasz üzletfeleink elsősorban a minőségi termékeket keresik. A mi állataink 

minősítése mindig elsőosztályú.  

- Csak birkával és szarvasmarhával foglalkoznak? 

-Bár legfontosabb a juh állományunk, cigája és racka fajtákat tenyésztünk és 

magyar tarka szarvasmarhát, de ezeken kívül tartunk minden a háztájiban 

elképzelhető állatot. Az országos Juhtartó és Szarvasmarhatartó Szövetségnek 

is tagja vagyok.  

-Van jelentősége az ilyen tagságnak? 

-Ó, hogyne! A szövetségek segítik az őshonos magyar fajták fennmaradását. A 

különböző fórumokon ehhez állandó segítséget nyújtanak. Középiskolában 

általános mezőgazdász szakon végeztem. A konferenciákon, kiállításokon 

speciális ismereteket kapunk, vagyis folyamatos továbbképzésben van részünk. 

Az állandóan változó adminisztrációs kötelezettségekben is segítenek 

kiigazodni.  

-Milyen módon tudják megoldani a takarmányozást? 

-A szálas takarmányt önállóan elő tudjuk állítani, de saját szántó területeink 

nincsenek. A szemestakarmányt más gazdákkal felesbe termeljük meg. A 

tápokat viszont kénytelenek vagyunk megvenni. Sajnos az idén ez nehézségbe 

ütközik, egyrészt a nagy áremelkedés miatt, másrészt a táptermelők 

áruvisszatartása miatt. A mezőgazdasági ágazatok működésének 

összehangolásában lenne még tennivalója az Agrárkamarának. A legelők 

állapota  aggaszt,  a sok évtizedes  intenzív növényvédelem biztosan károsította 

a talajt. 



-Talán betegek lehetnek az állatok? 

-Ó, nem! Az utóbbi években nagyon vigyázunk a vegyszermentes művelés 

megtartására. Állataink pedig folyamatos állatorvosi ellenőrzés alatt állnak. A 

tejet is kéthetente ellenőriztetjük a megfelelő laborban.  

-Minden állattenyésztési szövetségben  van benne?  

-Annyi elfoglaltságra nem lenne időm. A keszthelyi Kisállat Szövetségnek vagyok  

még tagja. A környék kisállattenyésztőinek tevékenységét fogjuk össze.  

 

-Van-e ennyi munka mellett szabadideje? 

Az állattartás a szívügyünk. Ez életmód, függünk tőlük, ők függenek tőlünk. 

Szabadidő nincs, csak vannak napok, amikor kevesebb a munka. Ami 

szabadidőnek tekinthető, az a hobbim. Rendszeresen tartok ismeretterjesztő 

foglalkozásokat a helyes  kisállattenyésztéssel kapcsolatban. Kivonulunk és 

visszük magunkkal az állatkáinkat.  

-Tulajdonképpen emiatt választottuk a Béla bácsit, mert egy ilyen 

rendezvényen ismertük meg a tevékenységét. Nagyon érdekes volt!  

-Melyik állat tetszett a legjobban? 

- A magyar óriás. A nyúl, olyan gyönyörű!  Most is megnéztük itt a ketrecében. 

-Segíthetünk az etetésben? 

-Nagyon örülök, ha a fiatalok érdeklődnek. Ez nagyon fontos mindenkinek és a 

jövőnk  szempontjából. De a reggelin már bőven túl. 

 



Még egyszer körbejártuk az udvart: tyúkok, libák, kacsák, galambok, juhok, 

kecskék, ló, szamár a csikajával. Többféle különleges galamb, tengeri malac, 

fürj, kisborjú…..   Ismerős terepen járunk, sokszor voltunk már itt és szeretnénk 

továbbra is.  

 

-Béla bácsi! Télen jövünk a disznóvágásra! 

Legalább lesz, aki fogja a disznó fülét! 

 


